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V obci budeme mít novou mateřskou školku, která by měla být  
k dispozici pro 26 dětí. Obec vyhlásila výběrové řízení na ředitelku 
školky, doplnit by se měl i personál. Dokončení stavby je plánované 

na květen a v září by školka měla přivítat nové děti. Průběh staveb-
ních prací, které začaly během února, a rozhovor se stavbyvedoucím  
Michalem Francem najdete uvnitř čísla. Pokračování na straně 6

3 řemesla, která s dotacemi  
pomáhají lidem s novým topením

Mateřská školka 
v Měchenicích

Kotle na tuhá paliva s emisní třídou 1 a 2 již 
nebude možné po 1. 9. 2022 provozovat, ji-
nak hrozí pokuta v řádu desítek tisíc korun. 
Zákon o ochraně ovzduší je jednoznačný a 
nepřipouští výjimky. Termín se rychle blíží, 
a proto včas myslete na výměnu za efektiv-
nější kotel, který vám sníží měsíční náklady 
na provoz. 

Pokračování na straně 8
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Letem světem z obecního úřadu

Ze zasedání obecního zastupitelstva
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Vážení spoluobčané,

celý svět bojuje s pandemií koronaviru. Vlá-
da ČR vyhlásila nouzový stav na celém úze-
mí naší republiky. Obecní úřad informuje 
o všech nařízeních a pokynech, které musí 
dodržovat jak občané, tak firmy. Chtěl bych 
vás moc poprosit, abyste všechna tato naří-
zení a pokyny dodržovali.
Dále mi dovolte, abych poděkoval všem, co 
v této složité době pomáhají s šitím roušek 
pro naše občany a dále všem těm, co zajiš-
ťují služby v obci.
Informace o dalším dění v naší obci začnu 
zprávou o prodloužení vodovodu v ulici 
V Dolečku. Jak jsem vás již informoval dří-
ve, na tento projekt se podařilo získat do-
taci ze Středočeského kraje, která pokrývá 
70 % celkových nákladů na výstavbu tohoto 
řadu. Nově je připojeno osm vlastníků při-
lehlých nemovitostí. Dne 31. 1. 2020 prove-
dl Odbor životního prostředí Praha-západ 
závěrečnou kontrolní prohlídku díla. V zá-
pise z této prohlídky se uvádí, že vodovodní 
řad byl vybudován dle příslušné projektové 
dokumentace. Následně bude vydán kolau-
dační souhlas pro tuto stavbu. Jakmile bude 
příhodné počasí, dojde k položení asfaltu 
na komunikaci v místech, kde se prováděly 
zemní práce. 
Dne 7. 2. 2020 provedl Krajský úřad Stře-
dočeského kraje přezkoumání hospodaření 
obce Měchenice za rok 2019. Předmětem 
přezkoumání bylo plnění příjmů a výda-
jů rozpočtu, účetní operace, nakládání  

a hospodaření s majetkem obce, personál-
ní oblast, veřejné zakázky, zápisy z jednání 
obecního zastupitelstva včetně usnesení. 
Dobrým vysvědčením pro obec je konsta-
tování, že nebyly zjištěny žádné chyby ani 
nedostatky. Závěrečná zpráva z tohoto 
přezkoumání je k dispozici na webu obce.
Další důležitou oblastí zájmu obce je kva-
lita pitné vody z vodovodní sítě. Inicio-
val jsem schůzku na Státním zdravotním 
ústavu, oddělení pitné vody. Jednání se za 
provozovatele vodovodu zúčastnil Tomáš 
Zunt. Pracovníci zmíněného oddělení byli 
informováni o odběrech vzorků vody a vý-
sledcích jejich rozborů za rok 2019/2020. 
Dále o zdrojích vody, tedy obecních stud-
ních a Posázavském přivaděči, a rovněž 
o technologických postupech při úpravě 
vody. Do SZÚ byl dodán vzorek surové 
vody, tj. vody ze studní ještě před úpravou 
na pitnou vodu. Při dalším jednání by nám 
měl být, na základě zhodnocení celé situ-
ace, doporučen postup vedoucí k udržení 
kvality pitné vody.
V letošním roce pokračuje rekonstrukce 
silnice II/102 v úseku Strnady-Měchenice. 
Od 1. 4. 2020 je plánovaná oprava mostu 
přes Bojovský potok. Oprava se bude pro-
vádět vždy jen v jednom jízdním pruhu  
a doprava bude řízena semafory. Tyto sta-
vební práce budou mít vliv na obě měche-
nické autobusové zastávky. Dopravní ome-
zení včetně posunu autobusových zastávek 
bude řešit Odbor dopravy Praha-západ. 
Občané budou včas informováni.

A nakonec bych všem chtěl od srdce popřát 
pevné zdraví.

Mgr. František Zoul
starosta

•  Zastupitelstvo obce schválilo zrušení Účelového sdružení obcí 
Posázavský vodovod se sídlem Masarykovo náměstí 1, 254 01  
Jílové u Prahy IČ: 63836483, bez likvidace. Dále bylo schváleno 
založení dobrovolného svazku obcí s názvem Posázavský vodo-
vod – dobrovolný svazek obcí. Zastupitelstvo obce schválilo uza-
vření smlouvy o jeho vytvoření i členství obce Měchenice v tomto 
svazku. Delegovalo statutárního zástupce Mgr. Františka Zoula 
jako delegáta a místostarostku Lucii Hruškovou jako náhradníka 
na valnou hromadu svazku a také schválilo jeho stanovy a mimo-
řádný finanční vklad na účet svazku ve výši 20 000 Kč.

•  Zastupitelstvo obce Měchenice vybralo jedinou nabídku a souhla-
silo s uzavřením kupní smlouvy na prodej pozemku par. č. 1014  
v k. ú. Měchenice s panem Petrem Kloudou. 

•  Zastupitelstvo obce schválilo rozpočtové opatření č. 2/2020, pře-
sun mezi § 5903 a § 5212 dle změny rozpočtové skladby. 

•  Zastupitelstvo obce schválilo kontrolu nákladů souvisejících  
s výstavbou MŠ, kontrolu plnění smluv týkajících se Novostavby  
MŠ Měchenice a nákladů souvisejících s plánovanou výstavbou 
kanalizace a ČOV finančním výborem.

2. Zasedání obecního zastupitelstva (17. 2. 2020)

1. Zasedání obecního zastupitelstva (15. 1. 2020)
•  Zastupitelstvo obce Měchenice nesouhlasilo s podáním odvolání 

proti rozsudku Okresního soudu Praha-západ ze dne 3. 10. 2019 
v plném rozsahu. 

•  Zastupitelstvo obce souhlasilo se souhlasným prohlášením o sho-
dě na průběhu hranic pozemku par. č. 711/7 v k. ú. Měchenice. 
Obec Měchenice nechá provést geometrické práce a provede vklad 
do katastru nemovitostí včetně úhrady poplatku. Změna výměry 

bude bezúplatná. Zastupitelstvo obce dále pověřilo starostu obce 
podpisem souhlasného prohlášení o shodě na průběhu hranic 
pozemku par. č. 711/7 v k. ú. Měchenice a stejně tak podpisem 
prohlášení o geometrickém určení hranic pozemku par. č. 711/7  
v k. ú. Měchenice.

•  Zastupitelstvo obce schválilo rozpočtové opatření č. 1/2020, sní-
žení strany příjmů o 1 985 100 Kč dle přílohy.
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Splašková kanalizace a ČOV

Žádost o podporu z programu Vody a kanali-
zace SFŽP byla podána.
Jak jsem vás již informovala v č. 3 Měche-
nického čtvrtletníku, Ministerstvo životního 
prostředí ČR vyhlásilo prostřednictvím Stát-
ního fondu životního prostředí ČR (SFŽP) 
výzvu č. 4/2019, která je zaměřena na 
zlepšení kvality povrchových a podzemních 
vod. Po konzultacích na SFŽP obecní zastu-
pitelstvo změnilo své původní rozhodnutí  
o vypsání veřejné zakázky na prováděcí 
projekt a realizaci díla společně a odsouhla-
silo výběrové řízení na zhotovitele prová-
děcího projektu. Vybranou firmou se stala 
společnost Fiala projekty s.r.o., která předa-
la prováděcí projekt v polovině ledna 2020. 
Na základě tohoto projektu byla podána 
výše zmíněná žádost o dotaci. Co se týká 
technických parametrů, mělo by dojít k vý-
stavbě 8 859 m hlavních tlakových větví, 
3 988 m výtlaků z čerpacích stanic, 353 ks 
domovních čerpacích stanic a čistírny od-
padních vod (ČOV) pro 1 000 ekvivalent-
ních obyvatel (EO).
V rámci kumulativního rozpočtu, vzniklého 
na základě tabulkových cen, byly stanoveny 
přímé realizační výdaje na 115 693 487,02 Kč. 
Další výdaje, tj. nákup pozemku pro ČOV, 
projektová dokumentace, technický a au-
torský dozor, manažerské řízení atd., které 
spadají také pod dotované položky, budou 
představovat dalších cca 5 milionů Kč. Jaká 
bude skutečná cena za zhotovení tohoto díla, 
se dozvíme až po vypsání výběrového řízení 
na zhotovitele. Můžeme jen doufat, že bude 
nižší než cena tabulková. Ale to předbíhám. 
V současné době mám ze SFŽP následující 
informace. Žádostí o dotaci na stavbu kana-
lizace a ČOV bylo podáno 183 s požadavkem 
ve výši 6 miliard Kč, na intenzifikaci ČOV 
bylo podáno 55 žádostí s požadavkem ve výši  
1,5 miliardy Kč. Celková výše požadavků je 
tedy ve výši 7,5 miliardy Kč, přičemž SFŽP má 
pro tento typ žádostí k dispozici 2 miliardy Kč.  
To znamená, že touto částkou pokryje jen 27 %  
požadavků. K tomuto převisu poptávky se mi-
nistr životního prostředí Richard Brabec vy-
slovil následovně: „O financování kvalitních 
projektů, které se nevejdou do alokace právě 
uzavřené výzvy, budeme jednat v rámci rezor-

tu a samozřejmě hledat peníze, jak projekty 
zafinancovat.“ Dle vyjádření SFŽP se žádosti 
standardně vyřizují do tří měsíců. V případě 
kladného vyřízení naší žádosti bude obec če-
kat řada úkolů, které musí splnit před pod-
pisem smlouvy se SFŽP, ale o tom vás budu 
informovat později.
Jak jsem uvedla v č. 3/2019 Měchenického 
čtvrtletníku, aby se zastupitelstvo mohlo zod-
povědně rozhodnout o výši případného úvě-
ru na výstavbu kanalizace, je třeba zpracovat 
finanční analýzu. Tato rozsáhlá analýza byla 
vypracována Ing. Luďkem Tesařem z firmy 
Cityfinance a jsou v ní mimo jiné uvedeny 
i následující skutečnosti: „Investiční aktivita 
obce ukázala, že po roce 2007 obec dlouho 
spala a základní investice do infrastruktury 
mají Měchenice před sebou. Měchenice jako 
jedna z mála obcí žádný nový podstatný ma-
jetek ani infrastrukturu nevybudovaly. Obec 
docilovala poslední roky nejlepšího finanč-
ního potenciálu ve své historii. Je třeba ale 
finance využívat k rozvoji, a nehromadit je. 
Měchenice rokem 2019 splatily dluh, a jsou 
tedy bez dluhu. Aktuálně jsou úvěry proti 
inflaci a zejména růstu cen stavebních prací 
velmi levné.“ Obec si může na základě vel-
mi příznivého ratingu dovolit úvěr vyšší, než  
o kterém se původně uvažovalo.
Domnívala jsem se, že již byly vysvětleny 
všechny přednosti centrálního odkanalizování 
obce oproti individuálnímu likvidování splaš-
kových vod, ale stále se ozývají hlasy některých 
obyvatel, kteří by dali přednost druhé varian-
tě. Znovu tedy shrnu všechna fakta. Kumu-
lace splaškových vod v bezodtokých jímkách 
a jejich následné vyvážení na akreditované 
ČOV je při současné ceně 200 Kč za odvezený  
1 m3 splašků z finančního hlediska nesmyslné 
a také obtížně kontrolovatelné. Další varian-
tou je výstavba domovních čistíren odpadních 
vod (DČOV). Řada majitelů nemovitostí by 
z technických důvodů, tj. umístění nemovi-
tosti, velikosti pozemku atd., nemohla tento 
způsob realizovat. Toto řešení není ideální 
ani vzhledem k tomu, že limity pro vody vy-
pouštěné z DČOV jsou ve srovnání s požadav-
ky na centrální čistírnu měkčí a kvůli zasako-
vání této přečištěné vody by docházelo k další 
kontaminaci podloží. Při tomto řešení je třeba 

připustit i to, že by majitelé neprovozovali 
DČOV správně, zejména nedodržovali pravi-
delné revizní termíny čističky a také kontrolu 
kvality vypouštěných vod, což je opět obtížně 
kontrolovatelné, a tudíž by mohlo docházet 
k obtěžovaní okolí zápachem. Zkusme se na 
celý problém podívat i z ekonomického hle-
diska. Počáteční náklady na DČOV jsou niž-
ší, než je podíl jedné nemovitosti na celkové 
ceně tlakové kanalizace a ČOV. Musíme však 
vzít v úvahu, že životnost strojního zařízení 
v DČOV je cca 10 let a tlaková splašková ka-
nalizace zakončená ČOV by měla mít život-
nost minimálně 60 let. Dále bych ráda zmí-
nila to, že takzvané kanalizační přípojky, tj. 
čerpací stanice a výtlak k uliční stoce, jsou 
součástí celého vodního díla, a tedy spadají 
pod dotované náklady. Jen pro vaši předsta-
vu, podle prováděcí dokumentace je cena jed-
né přípojky cca 108 tisíc Kč. Domovní čistírny 
nejsou dotované s výjimkou těch míst, kde 
není z technického či ekonomického hlediska 
možnost připojení nemovitostí ke stokové síti 
zakončené ČOV a kde lze vybudovat soustavu 
domovních čistíren do kapacity 50 ekvivalent-
ních obyvatel (viz výzvu SFŽP č. 12/2019). 
Tyto požadavky obec Měchenice nesplňuje. 
Chápu výhrady těch, kteří by rádi zadrželi 
maximální množství vody na svých pozem-
cích a přečištěnou vodu využívali k zavlažo-
vání. Věřím ale, že využití stávajících splaš-
kových jímek ke kumulaci dešťové vody jim 
ztrátu vody odkanalizované centrálně bude 
kompenzovat. Na závěr bych ráda zdůrazni-
la to nejdůležitější, co má přinést výstavba 
této kanalizace a ČOV. Tím je odkanalizování 
celé obce, a tudíž ochrana životního prostředí  
a zdraví obyvatel v celé obci.
Věřím, že většině občanů jde o to, aby se 
zlepšila kvalita životního prostředí v Mě-
chenicích a aby nedocházelo ke kontami-
naci podloží nezákonným vypouštěním 
splaškových vod a následnému průsaku do 
lokálních studní s možnými vlivy na kvalitu 
pitné vody. Také doufám, že se mi podařilo 
reagovat na většinu pochybností, které se 
kolem výstavby kanalizace objevují, a sa-
mozřejmě jsem připravená zodpovědět ja-
kékoliv další dotazy.

text: Eva Přibilová
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ROZHOVOR

Na začátku našeho povídání bych Vás 
ráda představila těm, kteří Vás neznají. 
V Měchenicích žijete od konce sedmde-
sátých let, takže Vaše kořeny jsou jinde 
a také Vaše příjmení Rossi naznačuje, že 
Vaši předkové pocházejí z ciziny.
Jsem rodák z jižní Moravy, konkrétně z obce 
Bosonohy, kde jsem se narodil v roce 1946. 
V rodině se tradovalo, že naši předkové 
přišli na Moravu po třicetileté válce, ale já 
jsem zjistil, že přišli roku 1532, tedy o více 
než sto let dříve. Jednalo se o dva bratry 
kameníky, Pietra a Antonia z italské Carra-
ry, které pozval Jan z Pernštejna, aby pra-
covali na stavbě kostela Povýšení sv. Kříže 
v Doubravníku, jehož součástí byla i hrobka 
tohoto rodu. Kostel byl postaven z bílého 
nedvědického mramoru na místě staršího 
klášterního kostela v letech 1535–1557. 

Odtud tedy pochází Vaše láska k opraco-
vávání nejrůznějších materiálů a vytvá-
ření užitkových i uměleckých předmětů.
Nevím, jestli jsem kromě jména podědil  
i zručnost těchto předků, ale již od dět-
ství mne bavilo vytvářet něco zajímavého  
a užitečného rukama. Proto jsem rád kou-
kal pod ruku všem možným řemeslníkům  
a učil jsem se od nich. Hodně jsem pracoval 
se dřevem a s kovem, ale měl jsem možnost 
vytvářet i keramiku, kterou mi vypalovali 
v blízké cihelně. Dodnes nacházím svoje 
práce jako ozdoby na místních hřbitovech 
i jinde.

Takže Vaše cesta vedla logicky k vyučení 
v technickém oboru.
Ano, vyučil jsem se zámečníkem, později 
jsem absolvoval svářečské kurzy a dosáhl 
v nich nejvyššího možného kvalifikačního 
stupně. Po vyučení jsem pracoval 15 let 
v Královopolských strojírnách. Po přestěho-
vání do Prahy jsem krátce pracoval ve stro-
jírnách v Komořanech, odkud mne přetáhlo 
tehdy velmi úspěšné JZD Jílové, kde potře-
bovali svářeče pro přidruženou výrobu. V té 
době se tam vyráběla nejrůznější technická 
zařízení, jako jeřáby, seníky, ale i součásti 
pro ropovod.

„Od dětství mne bavilo vytvářet něco zajímavého a užitečného rukama. Proto jsem rád koukal pod ruku 
všem možným řemeslníkům a učil jsem se od nich. Hodně jsem pracoval se dřevem a s kovem, ale měl jsem 
možnost vytvářet i keramiku“, říká Vlasta Rossi. 

Vlasta Rossi  
vzpomíná

V této době jste také našel pozemek v Mě-
chenicích, na kterém jste chtěl postavit 
dům pro svoji rozrůstající se rodinu. Při 
jeho stavbě jste určitě využil znalost růz-
ných řemesel. Jak se Vám v té době stavělo?
Získání stavebního povolení nebylo vůbec 

jednoduché a bylo podmíněné souhlasem 
stavební komise MNV. Vlastní stavbu jsem 
zvládnul sám. Problém byl hlavně s ma-
teriálem a potřebnou technikou. Některé 
nářadí a pomůcky jsem si vyráběl sám, do-
konce i míchačku.

duben 2020
MĚCHENICKÝ
ČTVRTLETNÍK
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Kde jste pracoval po roce 1989?
Dávno před listopadem 1989 jsem se při-
pravoval na to, abych mohl samostatně pra-
covat, jakmile to bude možné. Hned v roce 
1990 jsem si pronajal prostory v domě pod 
obecním úřadem a začal pracovat na nejrůz-
nějších zakázkách v okolí i v Praze. V těchto 
prostorách jsem zůstal přibližně 7 let a pak 
jsem se přestěhoval do dílny k panu Trnkovi 
na Rovinách. Různorodá práce mne moc tě-
šila a mám radost z toho, že moje výrobky, 
ať už ozdobné mříže a ploty, nebo zahradní 
doplňky a další, jsou stále funkční a lidem 
se líbí. Mezi ně patří i znak, který jsem vy-
tvořil pro svoji rodnou obec.

Jak Vás přijali měcheničtí starousedlíci?
V Měchenicích jsem se seznámil s řadou vý-
borných lidí, z nichž se postupně stali moji 
kamarádi. K nim patřili například Václav 
Trnka, bratři Mlejnští, Láďa Trnka s manžel-
kou, Borek Čadil, Honza Teska, Míla Tichý,  
Láďa Beza a mnozí další. Místem, kde 
jsme se scházeli, byla samozřejmě hospoda  
U Čadilů, kde také vznikla řada nápadů, 
které se realizovaly.

Můžete jmenovat některé z nich?
S nápadem ochotnického divadla přišel 
Borek Čadil a v průběhu osmdesátých let 
vznikla řada úspěšných představení na 
tzv. Zámečku. Stále vzpomínám na skvělý 
výkon Marty Maškové v představení Pod-
skalák a také na kus Slovanské nebe. Já 
jsem se podílel na výrobě kulis, které na-
vrhoval Jeník Pacák. Velmi populární byly 
i plesy, pro které jsem připravoval výzdobu 
prostor. Ve sklepních prostorách Zámečku 
vznikla také tzv. vinárna, na jejímž zařízení 
jsem se také podílel.
Borek Čadil také přišel s nápadem uspořá-

dat Benátskou noc u ústí Bojovského poto-
ka do Vltavy. Ta byla přejmenována na Letní 
noc, jejíž tradice úspěšně pokračuje dodnes. 
Pro tyto slavnosti v přírodě jsme potřebo-
vali vyrobit skládací stan, lavice, stolky  
a židle. Domluvil jsem se s Václavem Trnkou 
a Jardou Skalou (prostředním) na financová-
ní tohoto projektu a já jsem zajišťoval výro-
bu. Stan to byl opravdu rozměrný (7 × 26 m)  
s kapacitou až 220 lidí. Konstrukce stanu 
byla taková, že se skládal ze tří částí, které 
se daly postavit samostatně, aby mohly vy-
hovět velikosti pořádané akce. Stan sloužil 
nejen v Měchenicích, ale pronajímali jsme 
ho úspěšně jiným obcím a také firmám.

V článku o kapličce sv. Ludmily mne pře-
kvapily některé nepřesnosti a také jsem 
tam postrádala jména důležitých účastní-
ků výstavby této kapličky. Můžete tedy jako 
přímý účastník upřesnit tyto informace?
Mne ty informace také zarazily. V každém 
případě se o postavení kapličky začalo 
hovořit, kde jinde než u Čadilů, dříve než 
v roce 2002. V tomto roce byla již kaplička 
postavena a vysvěcena. Stavební část za-
jišťoval Pepík Truhlář, který mimochodem 
udělal pro Měchenice řadu dobrých věcí. 
Jeník Pacák vytvořil portrét sv. Ludmily.  
Ozdobnou mříž navrhl doc. Max Fischel  
a já jsem ji zhotovil. Samozřejmě se podílel 
i Borek Čadil, který dění kolem kapličky za-
znamenal. Pomocnou ruku přiložili mnozí 
další, například pan Mlejnský a Kubín.

Vím, že Vás těší realizovat věci, které lidem 
budou připomínat některá důležitá data  
a události. Které z nich byste rád zmínil?
Z dobových fotografií pana Dvořáka a z vy-
právění starousedlíků jsem věděl, že u ces-
ty vedoucí ke statku pana Trnky stál kdysi 

památný hraniční strom. Napadlo mne, že 
by bylo dobré k datu začátku nového tisí-
ciletí vysadit jeho náhradníka. Nasbíral 
jsem si několik žaludů u památného stromu  
u Trnové a z nich jsem vypěstoval stromek, 
který jsem zasadil v roce 2000 přibližně 
v místě původního stromu. Vyrobil jsem pro 
něj ochranu proti okusu zvěří a zaléval ho 
cestou do práce. Dnes už je to krásný stro-
mek, viditelný na velkou vzdálenost. 
Také bych rád vytvořil pamětní reliéf u lípy, 
která roste u obecního úřadu a o které ne 
všichni vědí, že byla vysazena v roce 1946 
k prvnímu výročí ukončení druhé světové 
války. Nápad vytvořit tento reliéf vzešel od 
doc. Maxe Fischela, který se podílel i na 
jeho podobě. 

Co Vám ve Vašem životě přinášelo ještě 
radost?
Odmala jsem rád sportoval. Začínal jsem bo-
xem a atletikou. Dobře jsem plaval, jezdil na 
lyžích a na kole, na kterém jsem najel víc než 
padesát tisíc kilometrů. I dnes ještě najedu 
na elektrickém kole slušnou vzdálenost.
A to, co mi dnes přináší velkou radost, jsou 
moji tři vnukové, kterým, jak doufám, budu 
moci předat své znalosti.

Náš rozhovor z prosince 2019 vyjde sice 
až v novém roce, ale co byste popřál li-
dem z Měchenic?
Tak samozřejmě hlavně hodně zdraví a sil ke 
splnění jejich snů, ale také to, aby uměli vní-
mat krásu přírody a věcí, které je obklopují. 

Rozhovor připravila Eva Přibilová, Foto: autor

ROZHOVOR
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Školka by se měla líbit  
nejen dětem

Jako stavbyvedoucí máte na starost výstav-
bu mateřské školy v Měchenicích. Můžete 
ke stavbě napsat nějaká specifika? 
Mateřská školka je koncipována jako jed-
notřídka pro docházku 26 dětí. Fasáda 
budovy bude veselá v žlutozelené barevné 
kombinaci. Po stavební stránce se jedná  
o jednopodlažní kontejnerovou budovu 
s plochou střechou. Hlavní vstup k budově  
a na zahradu bude ze spodní příjezdové ces-
ty a zároveň bude vedlejší přístup po scho-
dišti od autobusové zastávky z ulice Hlavní. 
Objekt bude bezbariérově přístupný. 
Stavba mateřské školky v Měchenicích je  
realizována sdružením firem KOMA Modu-
lar a Doubravská stavební. 

Proč je stavba z takzvaných kontejnerů? 
Byl kladen důraz na cenu nebo rychlost 
stavby?
Objekt mateřské školky je kontejnerového 
typu, což je jedna ze standartních možných 
konstrukčních variant výstavby budov vyu-

žívaných pro mateřské školky naší velikosti. 
O konstrukčním řešení kontejnerové stavby 
bylo rozhodnuto již v roce 2016, kdy byla 
realizována projektová dokumentace. Kaž-
dé řešení má vždy své výhody a nevýhody.  
Ano, u kontejnerové stavby je zkrácena 
doba výstavby. Co se týká ceny je srovnatel-
ná s tradičními konstrukčními systémy.

Dostane se stavba mezi energeticky úspor-
né? Jaký bude mít energetický štítek? 
Stavba splňuje požadavky na současnou 
energetickou náročnost budov tohoto typu 
a dosahuje energetické náročnosti třídy „A“. 
Zároveň se jedná o stavbu s velmi úspor-
ným režimem, kde větrání je zajištěno reku-
perační jednotkou s výměnou vzduchu v ce-
lém objektu a vytápění objektu je tepelným 
čerpadle v provedení vzduch–voda. 

Jak je stavba připravena na případnou po-
vodeň? Tuším, že je v pásmu 100.
Objekt školky je umístěn mimo povodňové 

pásmo 20, kde hranice za současného stavu, 
bez konečného navýšení terénu o 15 cm,  
prochází zahradou. Samotná budova je vy-
stavěna na zvýšené betonové desce a úro-
veň podlahy je nad úrovní pásma 100. 

Sám jste z Měchenic. Je tím pro Vás tento 
projekt osobnější?  
Ano, je to pro mne do jisté míry osobní. 
Naše firma se specializuje na jiný segment 
stavebního trhu, než do kterého spadá ten-
to projekt. Důvody, proč jsem se zúčastnil 
výběrového řízení, jsou dva základní. Podle 
mého názoru má naše obec mnohaletý de-
ficit v investicích a tento projekt vnímám  
i jako určitý impuls pro další rozvoj. Záro-
veň tento projekt realizujeme ve sdružení 
s firmou KOMA, která je renovovaným do-
davatelem kontejnerových staveb se záru-
kou vysoké kvality. A doufám, že tato stavba 
bude nejenom ku prospěchu obyvatel Mě-
chenic a že se bude líbit nejenom dětem.

Rozhovor a fotoreportáž připravil: Pavel Libora

„Objekt mateřské školky je kontejnerového typu, což je jedna ze standartních možných konstrukčních  
variant výstavby budov využívaných pro mateřské školky naší velikosti. Stavba splňuje požadavky na 
současnou energetickou náročnost budov tohoto typu a dosahuje energetické náročnosti třídy „A“, což  
považuji za velkou devízu, vysvětluje Michal Franc, stavbyvedoucí mateřské školky v Měchenicích.
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Pomáháte lidem získat nový kotel nebo 
čerpadlo z dotací Nová zelená úsporám. 
Jak vznikla prvotní myšlenka? 
Myšlenka vznikla z vlastní zkušenosti, když 
jsme při rekontrukci firemních prostor hle-
dali nové možnosti vytápění a snažili se 
najít vhodnou alternativu a zorientovat 
na trhu. Ale nemuseli jsme hledat dlouho, 
protože náš obchodní partner s čerpadly  
a i komerčním chlazením společnosti 
NORDline poskytuje také topná tepelná 
čerpadla, proto jsem je oslovil s poptávkou. 
Následně jsem si procházel nabídky konku-
rence a překvapil mě velký cenový rozptyl  
a technické argumenty. Po ujištění naší part-
nerské firmy, s kterou spolupracujeme více 
jak 15 let, že neuděláme chybu při výběru 
jejich čerpadel, jsme se rozhodli realizovat 
první instalaci u nás na firmě. Mile mne 
překvapil poměr cena/výkon a uživatelský 
komfort a také parametry pro finanční ná-
vratnost investice. Hned druhé čerpadlo 

jsem nechal instalovat u sebe doma jako ná-
hradu samopřikládacího kotle, který jsem si 
pořídil v první vlně kotlíkových dotací. Již 
3. topnou sezónu ho používám s maximální 
spokojeností. A tyto dvě vlastní zkušenosti 
jsem sdílel s mnoha lidmi a výsledkem byl 
zájem o další instalace v Měchenicích, kte-
rých je k dnešnímu datu skoro 10. 

A kdo za celým projektem stojí?
Pro spolupráci při instalacích jsem se do-
mluvil s Petrem Demišem a Fandou Hájkem  
a společně jsme se zúčastnili odborných ško-
lení zakončených příslušnými zkouškami  
a certifikacemi na instalaci těchto zařízení.  
A je také třeba zmínit Mirku Hájkovou, která 
přišla s informacemi ohledně navýšení kotlí-
kových dotací a s tím, že by zajišťovala „papí-
rování“ ohledně dotací. A tak se jako skupina 
snažíme lidem z Měchenic pomáhat od podá-
ní žádosti přes výběr optimálního tepelného 
zdroje až po realizaci celé zakázky.

Vy nejenom že pomůžete získat peníze 
z dotačního fondu, ale dovedete realizo-
vat kompletní projekt až do konce, kdy 
zákazník má nový kotel nebo čerpadlo? 
Můžete popsat celý proces?
Ano, snažíme se pro lidi získat optimální 
dotaci, a to buď kotlíkovou (až 127 500 Kč 
za automatický kotel pouze na biomasu  
a tepelná čerpadla) nebo z programu Nová 
zelená úsporám (až 70 000 Kč). Není to vů-
bec složité, jde hlavně o to, rozhodnout se. 
Prvním krokem je vyplnění jednoduchého 
formuláře, který je k dispozici na webových 
stránkách Středočeského kraje, a připojit 
nějaké technické parametry s orientační 
cenovou nabídkou nové topného zdroje. Po 
schválení žádosti navrhneme s uživatelem 
vhodné čerpadlo a technické řešení připoje-
ní k dané nemovitosti s podrobnou cenovou 
nabídkou. Následně proběhne demontáž  
a samotná instalace, včetně ekologické likvi-
dace starého kotle. Jakmile zákazník zaplatí 
za tuto službu, může si na základě faktury za 
dodávku nárokovat kotlíkovou dotaci, která 
je mu v průběhu dvou měsíců proplacena.
 
Je to opravdu tak snadné?
Ano. Asi bych měl zmínit, že lidem s žádostí 
pomáháme zcela zdarma a možnost realiza-
ce kotle nebo čerpadla je až po schválení této 
dotace. Mojí hlavní motivací v této činnosti je 
pomoci lidem, kteří stejně jako já na začát-
ku mají pocit, že na výměnu starého kotle za 
nový zdroj nemají dostatek peněz a trpělivosti 
se získáním případných dotací. Dalším důleži-
tým faktorem je snaha pro zlepšení životního 
prostředí v Měchenicích, protože asi všich-
ni obyvatelé vnímají, jak se dýchá zejména  
v zimním období. A v neposlední řadě také to, 
že se dala dohromady parta šikovných míst-
ních řemeslníků, které lidi znají a nemusí se 
obávat, když se na ně lidi obrátí s realizací.

Text: Pavel Libora, foto: Archív

3 řemesla, která s dotacemi pomáhají lidem s novým topením
Pokračování ze strany 1

Majitelé, především starých kotlů na pevná paliva (1. a 2. třídy), by měli 
co nejdříve provést jejich výměnu za modernější a ekologičtější variantu. 
Vyhnou se tak problémům souvisejícím s aktuálními či blížícími se legislativ-
ními změnami, jako jsou možná regulatorní opatření na snižování emisí ze 
spalování uhlí v lokálních topeništích nebo zákaz provozu nejstarších kotlů. 
Domácí kotle na tuhá paliva jsou jednoznačně nejvýznamnějším zdrojem 
znečištění ovzduší, zdravotní rizika však představují i pro obyvatele domů. 
Pořízením nového kotle, na který lze získat dotaci v třetí vlně kotlíkových 
dotací a rekonstrukcí bývalé kotelny a skladu paliva, lze snadno zvýšit hod-
notu nemovitosti až o stovky tisíc korun, i ročně ušetřit za vytápění. Zo-
rientovat se mezi firmami, kterým se dá pro výměnu důvěřovat, není tak 
snadné. A možná mnohé odradí nutné papírování kolem státního příspěvku. 
Ale pokud bydlíte v obci, kde někteří vaši sousedé mají pozitivní zkušenost, 
tak je vše snazší. O takové mohou mluvit někteří obyvatelé Měchenic, jak  
v rozhovoru vysvětluje Jaroslav Skala, ředitel pobočky AMEREX trade Praha, 
která zastřešuje komplexní zajištění.
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• velkoobchod a maloobchod
• likvidace pojistných událostí
• mobilní zasklívání
• renovace světel
• renovace laku

MONTÁŽ A PRODEJ AUTOSKEL
• čištění exteriéru, interiéru
• čištění kůže + impregnace
• voskování karoserie
• ošetření plastů
• tepování textilního interiéru

KOMPLETNÍ PÉČE O VÁŠ VŮZ

Hlavní provozovna:
V Korytech 1537/10, Praha 10

Pobočka Měchenice:
Pod Hájem 202, 252 06  Měchenice

S tímto inzerátem získáte slevu 10  % na naše služby!
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Nová úprava vzájemných vztahů umožní jed-
noduché vypořádání autorských práv nejen 
členským obcím sdružených v Sdružení míst-
ních samospráv, ale také jimi zřizovaným pří-
spěvkovým organizacím a neziskovým spol-
kům, které na jejich území sídlí. Cílem dohody 
je ulevit samosprávám od administrativních 
povinností a podpořit kulturní a společenské 
aktivity a dostupnost služeb v menších obcích.

Místo složité byrokracie  
jednotný paušál
Na základě kolektivní smlouvy mezi obcemi 
sdruženými v Sdružení místních samospráv  
a kolektivními správci autorských práv OSA  
a Intergram získají členské obce v případě zá-
jmu možnost provozovat jednoduchý systém 
paušálního vypořádávání autorských práv. 
Nový systém za ně vyřeší všechny povinnosti 

a obce jen uhradí částku za zvolený balíček 
licencí. Balíčky jsou nejen méně pracné, ale 
také výrazně levnější. Oproti běžným cenám 
obsahují u jednotlivých práv slevu v řádu až 
desítek procent. 
V případě všech akcí, které pořádají obce  
a města a při nichž dochází k užití autorských 
práv, plyne obcím povinnost uzavírat licenční 
smlouvy s kolektivními správci. Pro každou 
akci je individuálně potřeba hlásit počty ná-
vštěvníků a ohlašovat užitý repertoár. Malé 
obce jsou dnes zatíženy řadou povinností, na 
jejichž plnění nemají potřebný aparát, a i to 
je důvod, proč je často složité udržet v nich 
kulturní a společenský život. 
Uzavření dohody přivítal i ministr kultury 
Lubomír Zaorálek, který ji označuje za dobrý 
příklad spolupráce mezi obcemi a kolektivními 
správci autorských práv. Podobné kolektivní 

smlouvy podle Zaorálka významně přispívají 
ke zjednodušení licencování autorských práv.
V praxi systém funguje tak, že obce, ale i školy, 
dobrovolní hasiči nebo myslivci použijí licen-
ce z nakoupeného balíčku pro pořádání slav-
ností, plesů nebo dalších akcí na svém území. 
Licence z těchto balíčků mají různé výhody: 
užití hudby se vypořádává za všechny kolek-
tivní správce, jde o paušální systém, není pro-
to třeba hlásit počet návštěvníků dané akce  
a nerozlišuje se, zda je vybíráno vstupné. 
Oproti běžným sazebníkům navíc získají 
obce ze Sdružení místních samospráv a jimi 
zřízené neziskové spolky výrazné slevy. Malé 
obce tak ušetří na poplatcích a ušetřené pro-
středky budou moci investovat do financo-
vání svých kulturních aktivit, bez nichž se 
žádná obec neobejde.

Článek připravil: Jan Brychta, foto: Pavel Libora

Sdružení místních samospráv, které zastupuje téměř dva tisíce převážně menších obcí a měst z Čech, Moravy i Slezska, uzavřelo dohodu 
s kolektivními správci autorských práv, organizacemi Intergram a Ochranný svaz autorský.



SPORT

duben 2020
MĚCHENICKÝ
ČTVRTLETNÍK

FOTBAL

TABULKA PO PODZIMNÍ ČÁSTI
Pořadí Družstvo Záp. + 0 - Skóre Body

1. Čisovice 14 11 1 2 48:17 34

2. Zbuzany B 13 9 3 1 59:30 30

3. Psáry 14 9 2 3 40:20 29

4. Tuchoměřice 14 8 4 2 33:17 28

5. Dobrovíz 14 8 1 5 37:15 25

6. Štěchovice B 14 6 3 5 29:26 21

7. Dolní Břežany 14 6 1 7 36:44 19

8. Roztoky 14 5 3 6 36:35 18

9. Hostivice 14 5 3 6 25:31 18

10. Měchenice 14 5 3 6 23:45 18

11. Dobříč 14 5 2 7 28:47 17

12. Zlatníky 13 5 1 7 33:34 16

13. Libeř 14 3 3 8 26:46 12

14. Choteč 14 2 1 11 26:46 7

15. Krňany 14 1 1 12 25:51 4

Amatérské fotbalové soutěže v České republice ukončily vzhledem  
k pandemii koronaviru letošní sezónu a pokračovat nebudou. Rozhod-
nutí výkonného výboru Fotbalové asociace ČR se týká jak mistrovských 
soutěží od ČFL a MSFL dolů, tak i pohárových duelů. V praxi to zna-
mená, že veškeré mistrovské a pohárové amatérské soutěže se ploš-
ně na celém území ČR ukončují. Konečné pořadí zůstává podle stavu  
k 8. dubnu. Kluby nepostupují a nesestupují.
Pokud se odhlédneme do našeho klubu, tak příprava na jarní zápasy 
probíhala hlavně v davelské hale, kde jsme každý týden absolvovali 
tvrdý trénink. V únoru jsme sehráli 2 přípravné zápasy. S Hvozdnicí 
jsme prohráli 5:2 a Vrané porazili 8:5. 
Po polovině sezóny se měchenické mužstvo nachází se ziskem 18 
bodů na desátém místě. Prozatím se nepodařilo mužstvo posílit  
o žádného nového hráče, a tak boj o záchranu v okresním přeboru 
musí zvládnout stávající kádr, který je navíc oslaben o dlouhodo-
bě zraněného Jindru Jenčíka. Přesto věříme, že naše mužstvo je 
natolik zkušené, aby nasbíralo dostatečné množství bodů a před-
vádělo pěknou hru. Věříme, že až skončí současná omezení kvůli 
koronaviru, tak si mnoho diváků najde cestu povzbudit měchenické 
fotbalisty a tím porostou i získané body našeho mužstva v tabulce. 
Budeme to potřebovat.

Text připravil: Míla Tichý 

OKRESNÍ PŘEBOR – PRAHA-ZÁPAD
Jaro 2020

Sobota 21. 3. 2020 15:00 Měchenice - Štěchovice B

Sobota 28. 3. 2020 15:00 Dobrovíz - Měchenice

Sobota 4. 4. 2020 16:30 Měchenice - Libeř

Pátek 10. 4. 2020 19:00 Dolní Břežany - Měchenice

Sobota 18. 4. 2020 17:00 Měchenice - Čisovice

Sobota 25. 4. 2020 Zlatníky - Měchenice

Sobota 2. 5. 2020 17:00 Měchenice - Psáry

Sobota 9. 5. 2020 17:00 Roztoky - Měchenice

Sobota 16. 5. 2020 17:00 Měchenice - Dobříč

Středa 20. 5. 2020 17:30 Zbuzany B - Měchenice

Sobota 23. 5. 2020 17:00 Tuchoměřice - Měchenice

Sobota 30. 5. 2020 17:00 Měchenice - Choteč

Sobota 6. 6. 2020 17:00 Hostivice - Měchenice

Sobota 13. 6. 2020 17:00 Měchenice - Krňany
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Pro fotbal je dohráno



TENIS

Pro tenisty bude nejzásadnější změnou celková výměna umělo-
hmotných lajn na všech dvorcích, což jistě všichni velice ocení. Co 
se týká samotných dvorců, došlo k rekonstrukci a obnově nástrojů 
na úklid dvorců, velká část zeleně v areálu byla prořezána a zkráce-
na, včetně větví za tenisovými kurty, takže už nebudou vadit větve 
přesahující plot.
Tenisová klubovna dostala nový „kabát“, včetně nových oken. Od-
razová, tréninková stěna taktéž prošla rekonstrukcí, což bude zna-
telné nejen opticky, ale i při samotném tréninku budou odrazy pra-
videlné. Práce probíhaly velmi intenzivně díky sponzorským darům 
od firem a některých členů. 
Další, poměrně razantní změnou, bude zavedení elektronické re-
zervace kurtů. Tento krok má vést ke snazší komunikaci s tenisovou 
veřejností a přiblížení našeho klubu současným trendům.
Menší, leč velice viditelnou novinkou, je nainstalování menšího 
„billboardu“ ke vchodu do areálu, kde bude jasně uvedeno, že jde  
o tenisový areál a zároveň zde budou uvedeny kontakty na tenisový 
oddíl. Vedle tohoto „billboardu“ bude nově umístěna nástěnka, kde 
budou informace o dění na tenise, termíny plánovaných turnajů, 
informace o závodním hraní, včetně termínů mistrovských utkání 
pro fanoušky měchenického tenisu.

Sezóna 2020
Letošní sezóna bude v našem oddílu zlomová i ve výše zmíněném 
závodním hraní. Poprvé v historii na naše dvorce zavítá druhá teni-
sová liga. Tímto si dovoluji všechny pozvat ke sledování a fandění 
našim borcům.

Kvalitní tenis přilákal i nového sponzora našeho areálu, společnost 
Tesla Praha, a věříme, že přiláká i velké množství fanoušků a přízniv-
ců tenisu, kteří vytvoří pozitivní atmosféru pro naše závodní hráče.
Samozřejmostí tenisové sezóny je i tenisová školička, která i letos 
proběhne v tradičním modelu, jarní část: květen a červen a podzim-
ní část: září a říjen. Trenérské složení bude stejné jako v loňském 
roce, takže hlavním trenérem bude Jiří Hruška a vypomáhat mu 
budou mladší kolegové z Měchenic a blízkého okolí.

Nedílnou součástí každé tenisové sezóny jsou i tenisové turnaje, a to 
klubové i komerční, takže i letos proběhne Votvírák, Dřevák, Vodník, 
Svatováclavský turnaj, Zvonkový turnaj a možná ještě další. O přes-
ných termínech turnajů bude informovat pomocí emailu členům, na 
FB stránce TO Měchenice, na nástěnce TO Měchenice a i pomocí SMS.
Před samotným začátkem brigád na tenisových dvorcích a násled-
ným hraním proběhne členská schůze TO, kde se jako každý rok 
určí výše členských a oddílových příspěvků a další nezbytné věci 
pro nadcházející sezónu.

Text připravil: Honza Raboch 
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SPORT

CO SE DĚJE V OBCI

V první polovině února do Česka dorazila bouře 
Sabina, kterou provázel mimořádně silný vítr. 
Vichřice si vyžádala jeden lidský život, spadlé 
stromy několik lidí také zranily. Popadané stro-
my na řadě míst po celé zemi uzavřely silnice  
a železniční tratě, vítr ovlivnil i leteckou dopra-
vu. Energetici vyhlásili kalamitní stav v deseti 
ze 14 krajů. Bouře Sabina se prohnala i Měche-
nicemi a ničila, co jí stálo v cestě. Na prvním 
snímku je spadlá lípa na vodárně V Luhu, na 
druhém pak vyvrácená stoletá vrba Na zámečku 
naproti Obecnímu úřadu. Mnoho jiných stromů 
ohrožovalo obyvatele, nefungovala elektřina.

Text a foto: Pavel Libora 11

Opravy před sezónou a druhá liga
Ani letošní zima nebyla v tenisovém oddílu pouze o odpočinku, halovém hraní a lyžování. Velice intenzivně jsme pracovali a pracujeme 
na rekonstrukci areálu, zkvalitnění služeb pro členy i širokou veřejnost.

9. 5. 2020 TJ Solek Sokol Měchenice - TK Strakonice

30. 5. 2020 TJ Solek Sokol Měchenice - TCG Karlovy Vary A

20. 6. 2020 TJ Solek Sokol Měchenice - Severočeská tenisová C (Most)

27. 6. 2020 TJ Solek Sokol Měchenice - TCG Karlovy Vary B

Vítr ničil objekty



Covid-19
Globální svět ovládl strach z viru s označe-
ním Covid-19. A vlá-
dy jednotlivých států 
nastavily pro své oby-
vatele mnoho restrik-
tivních opatření  
a omezení. Jsou za-
vřené hranice, na-
stavena karanténa  
a mnoho lidí v izolaci. 
Víc není potřeba roz-
vádět, protože tuto 
skutečnost vnímá na-
prosto každý od dětí, které moc nechápou 
proč nosit roušku, přes zaměstnance pre-
ferující home office, aby měli práci a zdroj 
příjmu, až po seniory, kteří vnímají obavy 
z nákazy asi nejvíc, protože se s nimi při 
velkých číslech, třeba v Itálii nebo Španěl-
sku, nepočítá. Asi není důvod zlobit se na 
vládu, která některá opatření dělá správně 
a jiná bohužel ne, protože nikdo nemá ta-
kovou zkušenost. Měli bychom se zlobit na 
„toho“, kdo je za tuto nákazu odpovědný. 
Kdo ji nechal rozrůst do takových rozměrů. 
Přes mnoho spekulací se tuto skutečnost ne-
dozvíme a za určité kroky jsme mimo jiné 
odpovědní sami.
 Je namístě položit si otázku, co bude dál? 
Jestli v návaznosti, aby se ještě letos nebo 
příští rok nevrátil nějaký jiný vir, tak bude-
me neustále žít ve strachu, sžívat se s mno-
ha opatřeními a zákazy pro volný pohyb, 
vynecháme cestování nebo osobní kontakt 
s lidmi, posílí se rasismus a skepse? A nebo 
zda tato zkušenost přinutí lidi zamyslet se 
nad budoucností a budou preferovat online 
způsob komunikace, nakupování, zábavu 
a jistým způsobem posílí virtuální realitu? 
A nebo zda si uvědomí smysl v rovnováze 
mezi prací a volným časem, cestu určitého 
minimalismu k materiálním věcem, ale ma-
ximalismu ke svému zdraví. Je zřejmé, že to 
změní všechny. A jak? To záleží jen na nás.
Pokud bych měl aktuální situaci vnímat po-
zitivně, tak se asi o mnoho posílila jistá em-
patie, součinnost a snaha „nějak“ pomoct. 
Víc lidí si váží volných chvil s rodinou a váží 
si obyčejné procházky v přírodě nebo se těší, 
až zase budou moct jet za svými rodiči, které 
díky předchozímu pracovnímu tempu slyše-
li jen přes mobil. Dokonce je hodně lidí, co 
si začínají vážit práce. Konstatuji, že je na-
místě užívat si přítomnost o mnoho víc než  
v minulosti a doufat v lepší budoucnost, 
podpořit ji svým správným krokem. Přeji 
všem, opravdu všem, mnoho zdraví.

Pavel Libora, šéfredaktor

CO SE DĚJE V OBCI SLOVO NA ZÁVĚR
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Zachraňujeme měchenickou nádražní vodárnu!

Pokusím-li se v Měchenicích najít objekt, jenž 
je pro mne jejich neodmyslitelnou součástí, 
bude to asi měchenické nádraží, zejména pak 
objekt bývalé vodárny s půvabnou dřevem ob-
loženou věží. Nádraží bylo postaveno v roce 
1897 jako součást trati Praha – Dobříš, jejíž re-
alizace otevřela novou kapitolu v moderní his-
torii regionu. Skupina nádražních budov pa-
tří k nejstarším zachovaným objektům v obci  
a vytváří do značné míry jejího genia loci. 
Zmíněná vodárenská věž s bytovou jednotkou 
a kanceláří traťmistra, samotný objekt želez-
niční stanice i dřevěný objekt bývalých toalet 
se jako celek dochovaly víceméně v původní 
podobě, až na drobné přístavby většinou ne-
valné kvality. Vlastní objekt vodárny není po 
dobu několika let prakticky využíván, prostory 
vodárenské věže a místnost traťmistra slouži-
ly ještě donedávna jako skladové prostory pro 
potřeby Českých drah. Stav budovy se zhoršil 
následkem zatékání do objektu, způsobeného 
odcizením značné části měděné střešní krytiny 
zloději kovů v roce 2013. SŽDC, jak se podařilo 
naštěstí včas zjistit, měla v plánu objekt, jako 
pro ni nepotřebný, zrušit a přistoupit k jeho 
demolici, což by však pro Měchenice zname-
nalo nenahraditelnou ztrátu. Bylo proto zahá-
jeno jednání o řešení vzniklé situace. Po výzvě 
obce Měchenice přistoupila SŽDC k provizorní 
opravě střechy vodotěsnou fólií a sejmutí části 
komínů z důvodů údajného špatného stavu, 
jenž by mohl představovat bezpečnostní rizi-
ko. SŽDC se po určité době rozhodla, že vo-
dárnu kompletně zrekonstruuje pro své vlastní 
potřeby. Tím by byla věc vyřešena a opravený 
objekt by zůstal zachován pro další generace. 
Byla provedena oprava provizorního zastřeše-
ní objektu a zpracován projekt rekonstrukce, 
po dvou letech však SŽDC své rozhodnutí změ-
nila a stavbu opět prohlásila za nepotřebnou. 
Věc se vrátila na začátek a obec opět zahájila 
dialog se správcem budovy, jehož konečným 
cílem by měl být převod vodárny do majetku 
obce. Její finanční možnosti jsou však omeze-
né, a proto bude nutné najít nějakou možnost 
financování opravy vodárny z mimorozpočto-
vých zdrojů. Tento problém se již začíná řešit 
a hledají se vhodné programy, z nichž bude 
případně možné čerpat prostředky. S obcí úzce 
spolupracuje znovuobnovený Okrašlovací 
spolek, jenž převzal zodpovědnost za hledání 
finančních zdrojů, realizaci oprav a technický 
dozor. V první fázi bude třeba stavbu ochránit 
před dalším chátráním, odstranit nevhodné 
přístavby, zabezpečit a upravit i vzhled okolí. 
Další práce mohou probíhat postupně, sna-

hou by mělo být využít maximální množství 
původních prvků stavby, aby byl zachován její 
ráz.Využití vodárny může být zčásti komerční, 
aby byly pokryty provozní náklady budovy  
a nezatěžovaly rozpočet obce. Lze uvažovat 
o pronájmu části zrekonstruovaných prostor 
jako sídla firmy (např. back office pro začína-
jící podnikatele či coworkingové centrum) či 
bytové jednotky. Objekt by bylo možné velmi 
dobře využít pro veřejné služby v obci (ideální 
by byla třeba ordinace praktického lékaře či 
zubaře nebo něco podobného). Lze zde vybu-
dovat i prostor pro mládež, klubovnu apod. 
Budova je ideálním místem pro malé muzeum 
historie železniční trati či např. středověké těž-
by zlata v okolí. 
Nebude to úplně jednoduché, ale po zralé 
úvaze myslím, že to zvládneme. Obliba tech-
nických památek roste a dobře zrekonstruova-
ná vodárna se může stát chloubou Měchenic. 
Něčím, na co budeme moci být hrdí.
Lze pochopitelně říci, že to jsou jen starosti 
navíc a proč to nenechat být, ale pokud by 
byla vodárna srovnána se zemí, zbylo by po 
ní prázdné místo nejen vedle kolejí, ale i v na-
šich srdcích. Věřte mi. Já osobně si pohled na  
Měchenice bez siluety vodárenské věže ani ne-
dovedu představit. Už by to nebyly Měchenice.

Tomáš Palatý

PS: Okrašlovací spolek vyzývá všechny rodáky i při-
stěhovalce, kterým není lhostejná tvář obce, v níž 
žijí, aby zvážili, zda je v jejich silách s projektem 
záchrany vodárny pomoci. Uvítáme nápady, ruce, 
myšlenky, peníze, materiál, dobrou radu i cokoliv 
dalšího, co pomůže. My, kteří jsme se do projektu 
pustili, v něm působíme zcela dobrovolně, bez ná-
roku na jakékoliv odměny či výhody. Prostě nám to 
stojí za to. Přidáte se?

Jan Kovařík
Kontakt: mechenickavodarna@seznam.cz 

Vodárna v roce 2013, stav před sejmutím komínů 
a poškozením fasády

Ti dříve narození pamatují čerpání vody z vodáren do parních lokomotiv, protože byly podél 
trasy pravidelně rozestavěny a často se u nich čekalo, než voda byla doplněna. Ti mladší je mo-
hou vidět na starých fotografiích, protože doba páry na železnici končila v osmdesátých letech 
minulého století. A co vodárny, přežijí jako historické objekty, muzea, nebo je prostě zbouráme?!
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